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ruelse med sagda beslut, den underdåniga skrifvelse afmattas, som i detta 
ämne komme att till Kongl. Maj:t aflåtas.

§ 8.

Till bordläggning anmäldes:
Banko-Utskottets memorial N:o 15, med förslag till voteringspropo

sition, i anledning af Kamrarnes skiljaktiga beslut rörande Banko-Utskot
tets hemställan i memorialet N:o 13, om afskaffande af sedlar å En riks
dalers valör; och

Lag-Utskottets utlåtande N:o 26, i anledning af väckta motioner, an
gående ändring i lagens stadganden om mannens målsmansrätt öfver 
hustrun m. m.

Kammarens ledamöter åtskiljdes kl. 11 >/4 e. m.
In fidem 

H. Husberg.

Tisdagen den 9 Maj.

Kl. 10 f. m.

§ 1-

Justerades protokollet för den 2 innevarande månad och upplästes 
äfvenledes till justering protokollsutdrag för den 6 och den 8 dennes med 
redogörelse för de beslut Kammaren fattat vid behandlingen af Lag- 
Utskottets utlåtande N:o 23.

§ 2.

Sedan Riksdagens båda Kamrar förehaft och godkänt de i Stats
utskottets memorial N:is 65, 68, 75, 79 och SO samt i Bevillnings-Ut- 
skottets memorial N:o 12 föreslagna voteringspropositioner i anledning af 
Kamrarnes skiljaktiga beslut i åtskilliga frågor, samt denna dag blifvit 
bestämd till företagande af gemensamma voteringar öfver de olika beslu
ten; så blefvo, på sätt och med den utgång här nedan omförmäles, dessa 
omröstningar, jemlikt 65 § Riksdags-ordningen, nu företagna i öfverens
stämmelse med följande voteringspropositioner:
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Fördel o infästning eu:

Anställdes, jemlikt 65 § Riksdags-ordningen, omröstning öfver föl
jande af Stats-Utskottet i andra punkten i dess Memorial N:o 65 före
slagna, utaf Riksdagens båda Kamrar godkända voteringsproposition:

11Den, som vill bifalla förslaget derom att Riksdagen, med vidtagande 
af den förändring, att öfverfältläkarens aflöning uppföres med 3,000 Riks
dalers lön och 1,800 Riksdalers arfvode, måtte det af Kongl. Maj:t fram
lagda förslag till aflöningsstat för sjöförsvarets läkarepersonal i öfrigt god
känna samt medgifva, att samma stat må, i den mån ske kan, äfven un
der innevarande år tillämpas,

röstar ja;
Den det ej vill,

röstar nej;
Vinner nej, har Riksdagen bifallit nämnda förslag med tillägg, att 

det må vara Kongl. Maj:t obetaget att af de till arfvoden åt extra läkare 
vid Carlskrona station afsedda 5,000 Riksdaler använda eu större eller 
mindre del till anställande af ett ökadt antal stipendiater vid flottan."

Sedan voteringssedlarne blifvit aflemnade samt en sedel aflagd och 
förseglad, äfvensom underrättelse från Första Kammaren ingått, att vote
ringssedlarne för den omröstning, hvarom bär vore fråga, jemväl derstädes
afgifvits, företogs nu sedlarnes öppnande och uppräkning, och utföll om
röstningen med 73 ja och 95 nej.

Den omröstning öfver ofvanintagna voteringsproposition, som, enligt 
nyss ankommet och nu uppläst protokoll, blifvit åt Första Kammaren
samtidigt anställd, hade utfallit med........................... 3 ja och 96 nej,
hvadan, då dertill läggas Andra Kammarens röster,

eller...................".....................................................  73 ja och 95 nej,
sammanräkningen visar 76 ja och 191 nej;

och hade alltså beslut i denna fråga blifvit af Riksdagen fattadt i öfver
ensstämmelse med nej-propositionens innehåll.

Andra omröstningen:

Anställdes, jemlikt 65 § Riksdags-ordningen omröstning öfver följande 
af Stats-Utskottet i fjerde punkten af dess Memorial N:o 65 föreslagna, 
utaf Riksdagens båda Kamrar godkända voteringsproposition:

“Den som vill, att Riksdagen bifaller Kongl. Maj:ts nådiga framställ
ning derom, att det för sjömätningar och Sjökar te-kontorets verksamhet i 
Riks-staten uppförda belopp af 60,000 R:dr måtte anvisas att, med natur, 
såsom hittills, af reservationsanslag, utgå af anslaget till lots- och fyr
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inrättningen med dertill hörande personal, hvarigenom nämnda belopp 
skulle komma att från Riks-staten afföras,

röstar ja;
Den det ej vill,

röstar nej;
Vinner nej, har Riksdagen beslutat, att anslaget till sjömätningar och 

Sjökarte-kontorets verksamhet må oförändradt å Riks-staten bibehållas.*-
Sedan voteringssedlarne blifvit afiemnade samt en sedel ahagd och 

förseglad, äfvensom underrättelse från Första Kammaren ingått, att vote
ringssedlarne för den omröstning, hvarom här vore fråga, jemväl derstä
des afgifvits, företogs nu sedlarnes öppnande och uppräkning och utföll 
omröstningen med 93 ja och 88 nej.

Den omröstning öfver ofvanintagna voteringsproposition, som, enligt 
nyss ankommet och nu uppläst protokoll blifvit af Första Kammaren
samtidigt anställd, hade utfallit med........................... 35 ja och 72 nej,
hvadan, då dertill läggas Andra Kammarens röster,

eller........................................................................... 93 ja och 88_nej,
sammanräkningen visar 128 ja och" 160 nej; 

och hade alltså beslut i denna fråga blifvit af Riksdagen fattadt i öfver
ensstämmelse med nej-propositionens innehåll.
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Tredje omröstningen:

Anställdes, jemlikt 65 § Riksdags-ordningen, omröstning öfver följande 
af Stats-Utskottet i sjette punkten af dess Memorial N:o 65 föreslagna, 
utaf Riksdagens båda Kamrar godkända voteringsproposition:

“Den som vill, att med anledning af gjorda framställningar om an
visande af extra anslag å 540,000 R:dr till tvänne pansarbåtar och å 
120,000 R:dr till ett beväradt, snabbgående rekognosceringsfartyg, Riks
dagen _ må besluta, att ett anslag af 660,000 R:dr ställes till Kongl. Maj:ts 
disposition, att användas till nybyggnad af fartyg för flottan,

röstar ja;
Den det ej vill,

röstar nej;
Vinner nej, har Riksdagen, med afslag å framställningen om anvi

sande af ett extra anslag å 120,000 R:dr till ett beväradt, snabbgående 
rekognosceringsfartyg, besluta, att ett anslag af 660,000 R:dr för pansar
fartygs byggande ställes till Kongl. Maj:ts disposition. “

Sedan voteringssedlarne blifvit afiemnade samt eu sedel aflagd och 
förseglad, äfvensom underrättelse från Första Kammaren ingått, att vote
ringssedlarne för den omröstningen, hvarom här vore fråga, jemväl der
städes afgifvits, företogs nu sedlarnes öppnande och uppräkning och utföll 
omröstningen med 60 ja och 121 nej.
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Den omröstning öfver ofvanintagna voteringsproposition, som, enligt 
nyss ankommet och nu uppläst protokoll, blifvit af Första Kammaren
samtidigt anställd, hade utfallit med........................... o2 ja och 59 nej,
hvadan, då dertill läggas Andra Kammarens röster,

eller........................................................................... 60 ja och 121 nej,
sammanräkningen visar 112 ja och 180 nej; 

och hade alltså beslut i denna fråga blifvit af Riksdagen fattadt i öfver
ensstämmelse med nej-propositionens innehåll.

Den 9 Maj.

Fjerde omröstningen:

Anställdes, jemlikt 65 § Riksdagsordningen, omröstning öfver följande 
af Stats-Utskottet i första punkten af dess memorial N:o 68 föreslagna, 
utaf Riksdagens båda Kamrar godkända voteringsproposition:

“Den som vill. att för år 1872 beviljas Fn million femhundratusen 
Rulr till fortsättande af arbetena å östra stambanan från Norrköping 
öfver Linköping och Mjölby till Nässjö.

röstar ja;
Den det ej vill,

röstar nej;
Vinner nej, förhöjes anslagsbeloppet till Två millioner etthundratusen 

R:dr“.
Sedan voteringssedlarne blifvit aflemnade samt eu sedel aflagd och 

förseglad, äfvensom underrättelse från Första Kammaren ingått, att vote
ringssedlarne för den omröstning, hvarom här vore fråga, jemväl derstä
des afgifvits, företogs nu sedlarnes öppnande och uppräkning, och utföll 
omröstningen med 109 ja och 75 nej.

Den omröstning öfver ofvanintagna voteringsproposition, som, enligt 
nyss ankommet och nu uppläst protokoll, blifvit af första Kammaren
samtidigt anställd, hade utfallit med........................... 26 ja och 84 nej,
hvadan, då dertill läggas Andra Kammarens röster,

eller.................. .................................................109 ja och 7o nej,
sammanräkningen visar 135 ja och 159 nej; 

och hade alltså beslut i denna fråga blifvit af Riksdagen fattadt i öfver
ensstämmelse med nej-propositionens innehåll.

Femte omröstningen:

Anställdes, jemlikt 65 § Riksdagsordningen, omröstning öfver följande 
af Stats-Utskottet i dess Memorial N:o 75 föreslagna, utaf Riksdagens 
båda Kamrar godkända voteringsproposition:

“Den
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“Den som vill, att Riksdagen bifaller den gjorda framställningen om 
aflåtande till Kongl. Maj:t af eu underdånig anhållan att fråga rörande- 
vården om och tillsynen öfver utgifvandet af Svensk Författningssamling 
måtte för angifvet ändamål från Ecklesiastik-departementet till Justitie
departementet öfverflyttas, och att Riksdagen anvisar ett belopp af 1,000 
Riksdaler, att utgå från nästinstundande års början, till den person, som 
kan varda anställd att biträda den embetsman inom detta sednare de
partement, åt hvilken redaktionen af Författningssamlingen må blifva 
uppdragen,

röstar ja;
Den det ej vill.

röstar nej;
Vinner nej, har Riksdagen ansett berörda framställning icke böra till 

någon dess åtgärd föranleda, “
Sedan voteringssedlarne blifvit aflemnade samt en sedel aflagd och 

förseglad, äfvensom underrättelse från Första Kammaren ingått, att vote
ringssedlarne för den omröstning, hvarom här vore fråga, jemväl derstädes 
afgifvits, företogs nu sedlarnes öppnande och uppräkning, och utföll om
röstningen med 65 ja och 108 nej.

Den omröstning öfver ofvanintagna voteringsproposition, som, enligt 
nyss ankommet och nu uppläst protokoll, blifvit af Första Kammaren sam
tidigt anställd, både utfallit med................................. 29 ja och 79 nej,
hvadan, då dertill läggas Andra Kammarens röster,

eller........................................................................... 65 ja och 108 nej,
sammanräkningen visar 94 ja och 187 nej; 

och hade alltså beslut i denna fråga blifvit af Riksdagen fattadt i öfver
ensstämmelse med nej-propositionens innehåll.

Sjette omröstningen:

Anställdes, jemlik! 65 § Riksdags-ordningen, omröstning öfver följande 
af Stats-Utskottet i dess memorial N:o 79 föreslagna, utaf Riksdagens 
båda Kamrar godkända voteringsproposition:

“Den som vill, att Riksdagen, — under förbehåll af öppen rätt att 
afgöra den i 7:de punkten af Stats-Utskottets utlåtande N:o 42 omför- 
mälda fråga — beslutar:

dels att för understödjande af enskilda jern vägsanläggningar bevilja 
och till Kongl. Maj:ts disposition ställa ett extra anslag af 6,500,000 R:dr, 
hvarå Kongl. Maj:t eger anvisa af Kongl. Maj:t beviljade understöds- 
beiopp, att utgå med högst 1,300,000 R:dr årligen under hvartdera af 
åren från och med 1872 till och med 1876;

dels att de anslag, som för understödjande af enskilda jernvägs- 
anläggningar nu ställas till Kongl. Maj:ts disposition, höra företrädesvis 

Rand. Mot. 1871. 2 Afl. 4 Band. 23
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användas till låneunderstöd, till högst två tredjedelar af anläggningskost
naden, men må äfven af Kongl. Maj:t anvisas att utgå såsom anslag utan 
återbetalningsskyldighet till högst eu fjerdedel i nämnda kostnad, der 
Kongl. Maj:t pröfvar ett sådant understödssätt vara för något jern vägs
företag lämpligare;

dels att kostnadsförslag och arbetsplan fastställas af Kongl. Maj:t, 
som ock närmare bestämmer de ställen, hvilka jernväg skall beröra; samt 

dels att hvarje jernvägsbolag, som erhållit statsunderstöd, i öfrigt 
underkastas alla de vilkor och kontroller, som af Kongl. Maj:t pröfvas 
lämpliga och nödiga,

röstar ja;
Den det ej vill,

röstar nej;
Vinner nej, har Riksdagen beslutat, att till låneunderstöd för enskilda 

jernvägar beviljas och till Kongl. Maj:ts disposition ställes ett extra anslag 
af Tio millioner Riksdaler, att utgå under fem år med Två millioner 
Riksdaler under hvartdera af åren 1872, 1878, 1874, 1875 och 1876; å 
hvithet anslag Kongl. Maj:t eger när som helst anvisa af Kongl. Maj:t 
beviljade understödsbelopp, att utgå med högst de här ofvan för hvarje år 
bestämda belopp samt i enlighet med följande vilkor och bestämmelser:

l:o att kostnadsförslag och arbetsplan fastställas af Kongl. Maj:t, 
som ock närmare bestämmer de ställen, hvilka jernväg skall beröra; och 

2:o att låneunderstödet må utgöra högst två tredjedelar af anlägg
ningskostnaden efter det fastställda kostnadsförslaget samt lyftas i mån 
af arbetets fortgång på sätt och å tider Kongl. Maj:t bestämmer.u

Sedan voteringssedlarne blifvit aflemnade samt en sedel afiagd och 
förseglad, äfvensom underrättelse från Första Kammaren ingått, att vote
ringssedlarne för den omröstning, hvarom här vore fråga, jemväl derstädes 
afgifvits, företogs nu sedlarnes öppnande och uppräkning, och utföll om
röstningen med 69 ja och 116 nej.

Den omröstning öfver ofvanintagna voteringsproposition, som, enligt 
nyss ankommet och nu uppläst protokoll, blifvit af Första Kammaren sam
tidigt anställd, hade utfallit med................................. 70 ja och 42 nej,
hvadan, då dertill läggas Andra Kammarens röster,

eller........................................................................... 69 ja och 116 nej,
sammanräkningen visar 139 ja och 158 nej; 

och hade alltså beslut i denna fråga blifvit af Riksdagen fattadt i öfver
ensstämmelse med nej-propositionens innehåll.

Sjunde omlastning en:

Anställdes, jemlik! 65 § Riksdags-ordningen, omröstning öfver följande 
af Stats-Utskottet i dess memorial N:o 80 föreslagna, utaf Riksdagens 
båda Kamrar godkända voteringsproposition:
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“Den som vill, att Herr Sjögréens motion om beviljande af ytterligare 
understöd för jernvagsanläggningar emellan Nässjö och Oskarshamn icke 
må af Riksdagen bifallas,

röstar ja;
Den det ej vill,

röstar nej;
i S?ner ,nej’1ha>TRiksdagen beslutat att, med afslag å Stats-Utskottets 
Hemställan, bevilja Nässjö—Oskarshamns jernvägsbolag ett lån å 1,300,000 
K:dr, mot den säkerhet och de vilkor i öfrigt Kong!. Maj:t kan finna 
godt bestanima, dock att räntan å detta lån ej sättes lägre, än hvad sta- 
ten sjelf vid upplåning af penningar betalar i ränta och omkostnader vid 
den tid, då lånet utlemnas.“
.... s,edail„ voteringssedlarne blifvit afiemnade samt eu sedel aflagd och 
foiseglad, äfvensom underrättelse från Första Kammaren ingått, att vote- 

a™.e F>r den omröstning, hvarom här vore fråga, jemväl derstädes 
ajgitvits, toretogs nu sedlarnes öppnande och uppräkning, och utföll om
röstningen med 79 ja och 104 nej.

Den omröstning öfver ofvanintagna voteringsproposition, som, enligt 
nyss ankommet och nu uppläst protokoll, blifvit af Första Kammaren sam
tidigt anstånd både utfallit med .................................. 82 ja och 30 nej,
hvadan, då dertill läggas Andra Kammarens röster,

eder...................................................... .................... 79 ja och 104 nej,
... „ , , . sammanräkningen visaKldl ja och 134" nej;

och hade alltså beslut i denna fråga blifvit af Riksdagen fattadt i Öfver- 
ensstammelse med ja-propositionens innehåll.

A ttonde omröstningen:

Knsuälldes, jemlikt 65 § Riksdags-ordningen, omröstning öfver följande 
åt Devillmngs-Utskottet i första punkten af dess memorial N:o 12 före
slagna, utaf Riksdagens båda Kamrar godkända voteringsproposition:

-u heller Första Kammarens beslut att bibehålla stämpel-
ajgitten foi foljaude utnämningsbref vid nu stadgade belopp, nemligen:
for Riddare af Kongl. Serafimer-orden.................................... R:dr 100: ___

„ Kommendörer med stora korsett
af Kongl. Svärdsorden (
af Kongl. Nordstjerneorden i  „ 60: —
af Kongl. Wasa-orden |

„ Kommendörer af Kong!. Svärds-orden i
af Kongl. Nordstjerneorden .... 50- __
af Kongl. Wasa-orden '

„ Riddare af Carl XIILs-orden............................................. 50- —
Riddare af Kongl. Svärds-orden ' i

„ Riddare och Ledamöter af Kongl. Nordstjerneorden [ . 12: __
„ af Kongl. Wasa-orden

röstar ja;
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Den det ej vill,
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röstar nej;
Vinner nej, har Riksdagen i likhet med Andra Kammaren beslutat, 

att dessa stämpelafgifter skola utgå med följande belopp, nemligen: Ut- 
nämniugsbref
för Riddare af Kongl. Serafimerorden..................................K:dr 41)0:

Kommendörer med stora korset' 
af Kongl. Svärds-orden 1i

. . 200: —
af Kongl. Nordstjerneorden |
nf Kongl. Wasa-orden 
Kommendörer af Kongl. Svärds-

1
orden i

. „ 150: —af Kongl. Nordstjerneorden 1
iaf Kongl. Wasa-orden

. „ 150: —Riddare af Carl XIILs-orden . .
Riddare af Kongl. Svärds-orden j
Riddare och Ledamöter af Kongl. Nordstjerneorden .• . „ 50: -
af Kongl. Wasa-orden

Sedan voteringssedlarue blifvit aflemnade samt en sedel aflagd och 
förseglad, äfvensom underrättelse från Första Kammaren ingått, att vote- 
ringssedlarne för den omröstning, hvarom här vore fråga, jemväl derstädes 
afgifvits, företogs nu sedlarnes öppnande och uppräkning, och utföll om
röstningen med 44 ja och 132 nej.

Den omröstning öfver ofvanintagna voteringsproposition, som, enligt 
nyss ankommet ocli nu uppläst protokoll, blifvit af Första Kammaren sam
tidigt anställd, hade utfallit med................................. 87 ja och 16 nej,
hvadan, då dertill läggas Andra Kammarens röster,

eller..........................................................................  44 ja och 132 nej,
sammanräkningen visar 131 ja och 148 nej; 

och hade alltså beslut i denna fråga blifvit af Riksdagen fattadt i öfver
ensstämmelse med nej-propositionens innehåll.

Nionde omröstningen:

Anställdes, jemlikt 65 § Riksdags-ordningen, omröstning öfver följande 
af Bevillnings-Utskottet i andra punkten af dess Memorial N:o 12 före
slagna, utaf Riksdagens båda Kamrar godkända voteringsproposition:

“Den, som bifaller Första Kammarens beslut att bibehålla den i 3 § 
stadgade stämpelafgift å doktorsbref, som utan aflagdt prof utfärdas, vid 
80 R:dr,

röstar ja;

Den det ej vill,
röstar nej;

Vinner nej, har Riksdagen i likhet med Andra Kammaren beslutat,



att stämpelafgiften å dylikt doktorsbref skall förhöjas från 80 R:dr till 
150 R:dr“.

Sedan voteringssedlarne blifvit aflemnade samt en sedel aflagd och 
förseglad, äfvensom underrättelse från Första Kammaren ingått, att vote
ringssedlarne för den omröstning, hvarom här vore fråga, jemväl derstädes 
afgifvits, företogs nu sedlarnes öppnande och uppräkning, och utföll omröst
ningen med 29 ja och 141 nej.

Den omröstning öfver ofvan intagna voteringsproposition, som, enligt 
nyss ankommet och nu uppläst protokoll, blifvit af Första Kammaren sam
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tidigt anställd, hade utfallit med................................. 74 ja och 17 nej,
hvadan, då dertill läggas Andra Kammarens röster,

eller........................................................................... 29 ja och 141 nej,
sammanräkningen visar 103 ja och 158 nej; 

och hade alltså beslut i denna fråga blifvit af Riksdagen fattadt i öfver
ensstämmelse med nej-propositionens innehåll.

Tionde omröstningen:

Anställdes, jemlikt 65 § Riksdags-ordningen, omröstning öfver följande 
af Bevilluings-Utskottet i tredje punkten af dess Memorial N:o 12 före
slagna, utaf Riksdagens båda Kamrar godkända voteringsproposition:

“Den, som bifaller Utskottets af Andra Kammaren gillade förslag att 
förhöja den i 4 § stadgade stämpelafgift å doktorsbref utan afiagdt prof 
från 80 R:dr till 100 R:dr,

röstar ja;
Den det ej vill,

röstar nej;

Vinner nej, har Riksdagen, i enlighet med Första Kammaren beslutat 
bibehålla stämpelafgiften å dylikt doktorsbref vid nu stadgade 80 R:dr“.

Sedan voteringssedlarne blifvit aflemnade samt en sedel aflagd och 
förseglad, äfvensom underrättelse från Första Kammaren ingått, att vote
ringssedlarne för den omröstning, hvarom bär vore fråga, jemväl derstädes 
afgifvits, företogs nu sedlarnes öppnande och uppräkning och utföll om
röstningen med 121 ja och 21 nej.

Den omröstning öfver ofvan intagna voteringsproposition, som, enligt 
nyss ankommet och nu uppläst protokoll, blifvit af Första Kammaren
samtidigt anställd, hade utfallit med........................... 17 ja och 65 nej,
hvadan, då dertill läggas Andra Kammarens röster,

eller.......................................................................... 121 ja och 21 nej,
sammanräkningen visar 138 ja och 86 nej;

och hade alltså beslut i denna fråga blifvit af Riksdagen fattadt i öfver
ensstämmelse med ja-propositionens innehåll.
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Elfte omröstningen:

Anställdes, jemlikt 65 § Riksdags-ordningen, omröstning öfver följande 
af Bevillnings-Utskottet i fjerde punkten af dess Memorial N:o 12 före
slagna, af Riksdagens båda Kamrar godkända voteringsproposition:

“Den, som bifaller Första Kammarens beslut att bibehålla stämpelaf- 
giften för fullmakt för kyrkoherde att vara prost öfver egen församling 
vid nu stadgade 15 R:dr,

röstar ja;
Den det ej vill,

röstar nej;
Vinner nej, har Riksdagen i likhet med Andra Kammaren beslutat 

böja denna stämpelafgift från 15 R:dr till 50 R:dr“.
Sedan voteringssedlarne blifvit ademnade samt en sedel aflagd och 

förseglad, äfvensom underrättelse från Första Kammaren ingått, att vote
ringssedlarne för den omröstning, hvarom här vore fråga, jemväl derstädes 
afgifvits, företogs nu sedlarnes öppnande och uppräkning, och utföll om
röstningen med 19 ja och 123 nej.

Den omröstning öfver ofvan intagna voteringsproposition, som, enligt 
nyss ankommet och nu uppläst protokoll, blifvit af Första Kammaren
samtidigt anställd, hade utfallit med........................... 75 ja och 17 nej,
hvadan, då dertill läggas Andra Kammarens röster,

eller........................................................................... 19 ja och 123 nej,
sammanräkningen visar 94 ja och 140 nej;

och hade alltså beslut i denna fråga blifvit af Riksdagen fattadt i öfverens
stämmelse med nej-propositionens innehåll.

Tolfte omröstningen:

Anställdes, jemlikt 65 § Riksdags-ordningen, omröstning öfver följande 
af Bevillnings-Utskottet i femte punkten af dess Memorial N:o 12 före
slagna, utaf Riksdagens båda Kamrar godkända voteringsproposition:

“Den, som bifaller Utskottets af Andra Kammaren godkända förslag 
att förhöja den stämpelafgift, som enligt nu derom gällande förordning skall 
åsättas mätarebref med 75 öre å inhemska eller dermed lika berättigade 
utländska fartyg och båtar, och med 1 R:dr 50 öre för andra utländska 
fartyg och båtar, till 1 R:dr för de förra slagen och 2 R:dr för de sist
nämnda,

röstar ja;
Den det ej vill,

röstar nej;
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Vinner nej, har Riksdagen i likhet med Första Kammaren beslutat 
bibehålla stämpelafgifterna för mätarebref oförändrade vid nu stadgade be
lopp af 75 öre och 1 R:dr 50 öre“.

Sedan voteringssedlarne blifvit aflemnade samt en sedel aflagd och 
förseglad, äfvensom underrättelse från Första Kammaren ingått, att vote
ringssedlarne för den omröstning, hvarom här vore fråga, jemväl derstädes 
afgifvits, företogs nu sedlarnes öppnande och uppräkning och utföll om
röstningen med 115 ja och 30 nej.

Den omröstning öfver ofvan intagna voteringsproposition, som, enligt 
nyss ankommet och nu uppläst protokoll, blifvit af Första Kammaren
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samtidigt anställd, hade utfallit med........................... 8 ja och 84 nej,
hvadan, då dertill läggas Andra Kammarens röster,

eller........................................................................... 115 ja och 30 nej,

sammanräkningen visar 123 ja och 114 nej; 
och hade alltså beslut i denna fråga blifvit af Riksdagen fattadt i öfver
ensstämmelse med ja-propositionens innehåll.

§ 3.

Föredrogs och bifölls Stats-Utskottets utlåtande N:o 69, i anledning af 
Kong! Maj:ts nådiga proposition angående medgifvande att ett till väg- 
förbättringsarbete i Christianstads län beviljadt statsbidrag måtte få utgå, 
ehuru intressenterne i arbetsföretaget genom underlåtenhet att i rätt i 
börja arbetet förverkat statsbidraget.

§ 4.

Föredrogs Stats-Utskottets utlåtande N:o 70, i anledning af väckt 
motion i afseende på uppvärmnings- och luftvexlingsanstalterna i Första 
Kammarens sessionsrum.

Herr Liss Olof Larsson: Såsom af betänkandet synes, har jag
reserverat mig mot Utskottets beslut, och jag har gjort detta derföre att, 
då man så länge experimenterat med luftvexlingsapparaten och redan ned
lagt så högst betydliga summor derå, så anser jag mig icke böra med min 
röst bidraga till att ytterligare kostnader må härtill användas, synnerligast 
som man icke har någon garanti för att man nu skall lyckas undanrödja 
de öfverklagade olägenheterna. Jag har icke sjelf, på den plats jag be
gagnar, känt någon olägenhet af luftvexlingen, hvarken vid denna eller 
föregående riksdagar, men om man än på andra platser kan känna något 
obehag, så vill jag likväl icke tillstyrka ytterligare kostnader, derest jag 
icke får någon garanti för att de nya försöken skola leda till något bättre. 
Man vill nu visserligen göra troligt att det skall lyckas, då man ämnar 
uppvärma rummet nedifrån i stället för uppifrån, såsom hittills, men jag 
kan för min del icke vara fullkomligt öfvertygad om att detta försök 
skall aflöpa bättre än de föregående. Jag har af 1870 års revisionsbe
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rättelse, i hvad den angår Riksgälds-kontorets förvaltning, inkeintat att 
man på värme- och luftsvexlingsapparaten vid 1869 års slut nedlagt en 
sammanlagd kostnad af 45,553 Ikdr 66 öre, och man har sedan dess 
ytterligare dertill användt icke obetydliga belopp. Fullmäktige i Riks- 
gälds-kontörel, hvars yttrande i frågan blifvit af Utskottet infordradt, 
hafva äfven afstyrkt vidare experimenter i den vägen, enär man icke hade 
någon visshet om huruvida man derigenom skulle lyckas bättre än förut; 
och jag tror derföre, att Kammaren kan utan vidare betänkande afslå 
Utskottets förevarande hemställan, hvarom jag äfven vördsamt anhåller att 
Herr Talmannen ville framställa proposition.

Herr Törnfelt: Det torde icke finnas någon inom Kammaren, som
är mei-a berättigad att yrka bifall till Stats-Utskottets förevarande hem
ställan, än jag, som råkat att få min plats just i det värsta draget. Jag 
vill icke önska Herrar Fullmäktige i Riksgälds-kontoret så illa, som att de 
skulle vara tvungne att sitta just här och erfara hvad det vill säga att 
under den strängaste årstiden vara placerade i en kall luftström, som, ef
ter hvad jag måst vidkännas, orsakar både bröstvärk, ögonsjukdom och 
andra krämpor. Man säger visserligen, att det är den enskilde medborga- 
rens pligt att uppoffra sig för det allmänna, men jag hade föreställt mig 
att uppoffringen icke skulle vara af denna art.

Hvad den siste ärade talaren sagt derom, att det antagligen icke skall 
lyckas hädanefter bättre än hittills att afhjelpa olägenheterna, synes mig 
icke vara synnerligen att fästa sig vid, ty att man icke lyckats hittills, 
förefaller mig helt naturligt, emedan det strider emot naturlagarne att 
drifva in varm luft ofvanifrån, hvaremot, om den insläppes nedifrån, luft
strömmen ovilkorligen höjer sig uppåt, utan att man dertill behöfver an
vända några apparater, som förorsaka drag.

I det engelska nya parlamentshuset försökte man gång efter annan 
att, såsom äfven vi nu gjort, ordna luftvexlingen ofvanifrån, men man 
misslyckades alltid, och icke förr än apparaten anbragtes under golfvet, 
blefvo olägenheterna afhjelpta, Man har äfven här i vårt Nationalmuseum 
anbringat uppvärmningsanstalten på sistnämnda sätt och man har funnit 
detta synnerligen fördelaktigt.

Det är visserligen sannt, att jag skulle slippa från denna plats, ifall 
en allmän omreglering af platserna verkställdes, men då skulle någon an
nan af Herrarne nödgas sitta här, och jag kan, såsom sagdt är, icke vilja 
önska någon så illa.

Jag anhåller vördsamt att Kammaren måtte bifalla Utskottets hem
ställan.

Friherre Fock: Det är ingalunda min mening att motsätta mig
förevarande af Utskottet framställda förslag, synnerligast som Utskottet 
angifvit en ny method för apparatens anbringande, utan har jag begärt 
ordet endast för att motivera Fullmäktiges i Riksgälds-kontoret utlåtande, 
deri de, såsom af betänkandet inhemtas, sagt att det icke finnes någon 
sannolikhet för att de öfverklagade olägenheterna skulle kunna undanrödjas, 
om man än vidtoge hvilka åtgärder som helst.

✓
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Då en lokal, sådan som Riksdagens sessionsrum, är ända till väggarne 
fullsatt med menniskor, så är det tydligt, att man måste anordna en tem- 
ligen stark luftvexling, på det att atmosferen icke må blifva qvaf och 
ohelsosam. När man då under den kalla årstiden ventilerar uppifrån med 
varm luft, så kan, äfven om denna insläppes hastigt, icke någon egentlig 
ålägenhet kännas deraf; men då, såsom händelsen är emot slutet af Riks
dagen, man måste ventilera med kall luft, blir förhållandet ett annat, ty 
den kalla luften, som tränger sig nedåt, fördelar sig ojemnt och följer 
företrädesvis väggarne, hvadan de bland ledamöterne, som der hafva sina 
platser, måste vara utsatta för kallt drag.

Skall man åter, såsom nu föreslagits, anbringa apparaten under golf- 
vet och sålunda verkställa ventilationen nedifrån, så blir följden otvifvel
aktigt den, att under den tid då varm luft insläppes, inflytandet af denna 
kommer att erfaras omkring extremiteter na; och ehuru detta, såsom man 
t. ex. i kyrkor har tillfälle att erfara, kan kännas obehagligt, så är det 
likväl icke skadligt för helsan: men då man kommer till den tid, då 
ventilationen måste verkställas med kall luft, så skall denna, som är 
tyngre än den värma, icke stiga, och då fruktar jag att klagomålen skola 
blifva ännu mera allmänna.

Jag har ansett mig böra nu prevenera om detta, på det man icke 
sedermera må kunna med fog tala om bristande förutseende.

Sålunda kommer jag till det resultat, att det i eu lokal, sådan som 
denna, är omöjligt att ställa till så, att alla blifva belåtna; men då man 
nu vill göra ett nytt experiment med att anbringa ventilationsapparaten under 
golfvet, så vill jag icke direkt sätta mig deremot, ehuru jag beklagar de 
dermed förenade omkostnaderna. Efter detta försök skall man, äfven om 
det icke utfaller bättre än de föregående, hafva den tillfredsställelsen att 
säga, det man gjort allt som varit möjligt.

Jag har icke något särskildt yrkande att framställa, utan liar här
medelst endast velat uttala mina åsigter om saken.

Herr Tranchell: Att någon åtgärd bör vidtagas för att få upp
värmningen och ventileringeu af sessionsrummen ordnad på ett bättre 
sätt, tror jag vara nödvändigt; åtminstone har jag af flera ledamöter af 
denna Kammare, som hafva sina platser nära väggarne i främre delen af 
salen, hört, att man på dessa platser är besvärad af ett understundom 
ganska starkt luftdrag, och derföre vill jag ingalunda bestrida, att Ut
skottet gjort rätt då det föreslagit att en förändring i detta hänseende 
borde vidtagas. Likväl anser jag att Utskottets förslag går nästan långt, 
då det förordar ett helt och hållet nytt system i afseende på ventilatio
nen. Utskottet synes hafva ansett frågan lika enkel som Columbi ägg, 
men vi hafva likväl nyss hört en bland Herrar Riksgäldsfullmäktige, hvil
ken är ledamot af denna Kammare, vara mycket villrådig om sättet, 
hvarpå ventilationen må kunna anordnas på lämpligaste sätt.

Jag anser det vara olämpligt att vidare fortsätta med de experi
menter, som man hållit på med alltsedan år 1867, och jag anser detta 
vara desto mera olämpligt, som vi icke hafva den ringaste säkerhet för 
att de nya försöken skola lända till ett nöjaktigt resultat. Derföre tager 
jag mig friheten hemställa att Kammaren, med utslag å Utskottets hem
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ställan, måtte uppdraga åt Fullmäktige i Riksgälds-kontoret att utfärda 
offentlig uppmaning till infordrande af planer och kostnadsförslag öfver 
ändamålsenlig förändring af värme- och luftvexlingsanordningarne i Kam- 
rarnes sessionsrum, äfvensom att, såvida väsendtlig förbättring derigenom 
anses kunna vinnas, antaga och låta utföra den plan Fullmäktige, med 
ledning af redan vunnen erfarenhet rörande olika systemer, må finna med 
med lindrigaste kostnad förena de största fördelarne, och för hvars 
ändamålsenlighet och behöriga utförande fullständiga garantier lemnas.

Grefve Pos se: Det är visserligen sanning i hvad den talare, som
först hade ordet, nämnde derom att stora kostnader blifvit nedlagda på 
försöken att ordna ventileringen på ett tillfredsställande sätt, men jag 
kan för min del icke finna att vi, derföre att kostnader användts på 
dessa försök, skulle nu alldeles afstå från att söka få de öfverklagade 
olägenheterna afhjelpta. Jag tror nemligen att Riksdagens ledamöter 
icke ställa sina anspråk för högt, om de fordra att de må kunna vistas 
i sessionsrummen utan att taga skada till helsan. Det förhåller sig nem
ligen obestridligen så, att på en del platser kännes den kalla luftström
men från ventilationsapparaten så stark, att den icke kan vara annat än 
menlig för helsan; och derföre anser jag det vara nödvändigt att vidtaga 
åtgärder, hvarigenom dessa olägenheter må kunna undanrödjas.

Orsaken hvarföre Utskottet tillstyrkt ett bestämdt sätt för appara
tens anbringande, är den att man tyckt sig finna att Fullmäktige i Riks
gälds-kontoret vid experiment, som hittills gjorts, temligen ensidigt följt 
de anvisningar, som lemnats af en fackman, hvilken kanske något för 
envist velat fasthålla vid det från början begagnade sättet, nemligen att 
pressa ned luften ofvanifrån. Utskottet ville derföre anvisa en annan 
utväg, och då, såsom man vet, naturlagarne bjuda den varma luften att 
draga sig nerifrån uppåt, ansåg Utskottet sig med fulla skäl böra föreslå 
det nu angifna sättet.

Sedan jag nu hört de upplysningar, som lemnades af en talare på 
Stockholms-bänken, anser jag mig dock böra understödja Herr Tranchells 
förslag, hvilket derjemte medför den fördelen, att flera sakkunnige perso
ner komme att undersöka förhållandet, till följd hvaraf man kan hafva 
att motse en mera mångsidig pröfning angående bästa sättet för ventila
tionens anordnande.

Herr Törnfelt: Eu ärad talare på Stockholms-bänken sade visser
ligen att ifall värmeledningen anbragtes under golfvet, sä skulle den deri
från uppsläppta värmen komma att stadna omkring våra platser, men 
jag vågar betvifla detta och hemställer till honom, huruvida icke denna 
värme skulle sprida sig uppåt samt ersättas af frisk luft, hvarigenom eu 
tjenlig temperatur kunde åvägabringas.

Hvad angår det af Herr Tranchell väckta förslaget, så skulle jag icke 
haft något att deremot anmärka, derest detsamma innehållit föreskrift om 
att den nya apparaten skulle anbringas under golfvet, ty jag tror att man 
af de hittills företagna experimenten vunnit den erfarenhet, att det är



omöjligt uppnå ett tillfredsställande resultat, om ventilationen skall verk
ställas ofvanifrån.

Jag vidhåller mitt yrkande om bifall till Utskottets förslag.

Herr Hjerta: Till en början vill jag nämna, att jag likasom den
siste talaren varit utsatt för obehag af den kalla luftströmmen från ven- 
tilationsanstalten, och detta har än mera varit händelsen med min granne 
till venster, hvilken i följd häraf understundom måst lemna sin plats 
midt under öfverläggningarne. Att olägenheterna af ventilations-apparaten 
ännu icke upphört härledes sig enligt min tanke deraf att Herrar Riks- 
gäldsfullmäktige uppdragit bristernas afhjelpande åt eu person, som haft 
intresse af att gång på gång experimentera med nya metoder. Möjligtvis 
skulle olägenheterna kunna undanrödjas på det sätt Utskottet föresiagit, 
men de upplysningar Friherre Fock nyss klimat, gifva dock anledning 
att befara, det lika stora, om icke större olägenheter skulle derigenom upp
komma. Het är väl sannt att man, hvad museer och kyrkor beträffar, 
funnit fördel vid att verkställa luftvexlingen nedifrån; men då man å 
dessa ställen kommer och går när man tycker samt derjemte kan kläda 
sig hur varmt man behagar, tror jag icke att man deraf kan draga den 
slutsats att detta sätt för luftvexlingen är lämpligt inom denna lokal, 
der man måste sitta stilla på samma plats liera timmar å rad. Dessutom 
tror jag, att de öfverklagade olägenheterna härledt sig mindre af appara
tens beskaffenhet än af det sätt, på hvilket den skötts. Jag har haft till
fälle att gorå talrika rön i afseende å ventilation och funnit, att då man 
vistas i ett rum, der temperaturen är hög, det är ganska vådligt för hel
san, att under någon längre stund utsättas för en luftström, som är 3 å 
4 grader kallare, och då hudens värme är 28 grader, kan man inse huru 
lätt det är att förkyla sig, om man blir utsatt för eu ständig luftström 
af 20 grader på ena sidan af hufvudet. Derföre föreställer jag mig att 
olägenheterna skulle kunna undvikas, om man från apparaten insläppte 
endast varm luft och derjemte öppnade ett eller derå af de öfre fenstren, 
hvilka åro så långt ofvanför sittplatserna, att den derifrån inkommande 
kallare luften icke kunde verka skadligt. Detta experiment skulle icke 
medföra någon kostnad och borde derföre företagas, innan nya kostsamma 
försök anställas; och jag har velat angifva detta sätt nu, emedan man 
under de dagar, som ännu återstå af riksdagen, kunde förvissa sig, huru
vida det är lämpligt. Men skall man nu ändock besluta sig för någon 
mera genomgripande förändring, så anser jag att man heldre må bifalla 
det förslag, Herr Tranchell framställt, än det som biifvit framlagdt af 
Utskottet.

Grefve Sparre: Jag ber att i största korthet få förklara, det jag
anser att detta beständiga experimenterande går ut på hvad som är en 
ren omöjlighet. Detta rum är nemligen alldeles för litet för en försam
ling af 200 medlemmar, och när man derjemte inberäknar kanslipersona
len och åhörarne på begge läktarne, så kommer man till en siffra, som 
närmar sig 400. Då sålunda dessa 400 — om jag så må uttrycka mig 

- lefvande kakelugnar skola inrymmas i detta rum, som icke är särdeles
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högt i taket, må ingen kunna föreställa sig att det är möjligt att på ett 
tillfredsställande sätt ventilera detsamma, om man än försöker på alla 
tänkbara vis. Man har nu i fyra år försökt med än det ena än det an
dra, men likväl fortfara klagomålen; och hvad beträffar det nu föreslagna 
sättet att anbringa apparaten under golfvet, kan jag icke annat än, i lik
het med Friherre Fock, tro att detta skall föranleda ännu mera högljudda 
klagomål, ty då, såsom denne talare nämnde, ventilationen på vissa tider 
verkställes med kall luft, så är det ju påtagligt att man i högsta måtto 
skall blifva utsatt för förkylning. Jag måste på det bestämdaste undan
bedja mig att göras till föremål för dylika experiment.

Äfven vill jag anmärka, det iag tyckt mig finna att det sätt, hvarpå 
ventilations-anstalten nu är inrättat, är vida bättre än under föregående 
riksdagar; åtminstone beklagar man sig icke så mycket nu som förr, och 
för egen del har jag å den plats, jag begagnar, icke kännt någon olägen
het. Det vore visserligen önskligt om man kunde ställa till så, att plat
serna i hörnen af rummet, der luftdraget sägos vara svårt, icke behöfde 
begagnas, men då det knappa utrymmet förbjuder ett sådant arrangement, 
ser ]ag ingen annan utväg, än att vi måste skatta oss en annan sessions- 
lokal, derest vi icke kunna finna oss vid de nuvarande anordningarne, ty
_såsom jag redan sagt — det är eu total omöjlighet att anordna luft-
vexlingen så, att temperaturen i detta trånga och öfverfyllda rum må 
kunna allestädes blifva behaglig och helsosam.

Friherre Fock:

Herr Törn felt: Af de olika förslag, som här blifvit framställda,
i fråga om förändring af härvarande uppvärmnings- och luftvexlingsanstal- 
ter. anser jag för min del Utskottets förslag vara det bästa, om man 
blott, såsom jag redan nämnt, ur detsamma utesluter orden “under golf
vet". Man bör nemligen lemna Fullmäktige i Riksgälds-kontoret lida händer 
i afseende på sättet att verkställa ifrågavarande arbete, på det att de må 
vara i tillfälle att genom inhemtande af andra länders erfarenhet göra 
sig underrättade om lämpligaste sättet att bedrifva arbetet och komma 
till en rätt insigt af hvad som kan och bör göras. Jag hemställer såle
des, att Stats-Utskottets förslag må godkännas, dock med den ändring, 
att man uti detsamma utesluter orden “under golfvet."

Herr Sjöberg: Det torde vara otvifvelaktigt, att någon gräns
måste sättas för dessa beständiga experimenter med härvarande uppvärm
nings- och luftvexlingsanstalter. Jag förenar mig derföre uti detta af
seende med Grefve Sparre.

Ålit ifrån det detta samlingsrum först begagnades, har man hört be
ständiga klagomål af representanter framställas emot beskaffenheten af be
rörda anstalter, men det är dock ett faktum, att dessa klagomål under 
denna riksdag varit mindre än tillförene. Jag hade den äran, att under 
första riksdagen efter den nya ordningen vara ett s. k. “ekonomiråd" inom 
Kammaren, och då förgick snart sagdt icke eu enda timma under plena, 
då jag icke fick höra de bedröfligaste historier om följderna af den då
liga' värme- och luftvexlings-apparaten. Fn hade fått dusch mellan ax-
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larne, en kallt vatten i håret, eu hade genom drag ådragit sig tandvärk, 
en annan en böld i nacken och dylikt i oändlighet. Nu deremot, eller 
under denna riksdag hafva klagomålen, så vidt jag varit i tillfälle att 
förnimma, mera sällan förekommit. Jag hemställer då, om vi under så
dana förhållanden böra inlåta oss på de stora kostnader, som blifva eu 
följd af ett förnyadt experimenterande med dessa värme- och luftvexlings- 
apparater. Det är visserligen sannt, att hvad Riksdagen kostar på sig 
sjelf icke af Riksdagen betraktas såsom någon utgift, men det finnes en 
opinion äfven utom Riksdagen och den kan tycka, att vi icke böra på 
vinst eller förlust kasta ut summor gång på gång utan att vinna något i 
alla afseenden tillfredsställande resultat. Jag kan derföre icke gå in på 
Utskottets förslag. Heldre skulle jag då vilja bifalla hvad Herr Tran- 
chell i ämnet föreslagit, men äfven detta torde vara mindre lämpligt. 
Vill Kammaren bestämdt, att något i saken göres, torde det vara bäst att 
öfverlemna ärendets bedömande till Herrar Fullmäktige i Riksgälds-kon
toret, men dervid alldeles icke föreslå något visst sätt, på hvilket arbetet 
skall verkställas, utan låta Fullmäktige deröfver på sätt dem för godt 
synes besluta. Hvad beträffar Herr Törnfelts yttrande, att en ventila- 
tionsapparat, af den beskaffenhet Utskottet ifrågasatt, skulle begagnas i 
engelska underhuset, så bär jag mig derom icke något bekant, men att 
apparater verkande på enahanda sätt eller tillförande värme och luft på 
samma väg, som den nu ifrågavarande apparaten, finnas flerstädes uti of
fentliga lokaler i utlandet, har jag hört uppgifvas. Ännu en gång tillåter 
jag mig föreslå, att om en ändring i ventilationsapparaten anses nödig, vid
tagandet deraf må få bero på Fullmäktiges i Riksgälds-kontoret ompröf
ning; och jag hemställer derföre att Stats-Utskottets förslag till beslut 
måtte ändras derhän: “att Fullmäktige i Riksgälds-kontoret måtte få sig 
uppdraget att låta vidtaga de åtgärder, som må finnas lämpliga för af
hjelpande af de öfverklagade olägenheterna, i afseende på uppvärmning 
och ventilation af Kamrarnes sessionsrum“.

Grefve Pos se: Jag medgifver, att det beqvämaste sättet att komma
ifrån denna sak är att, såsom man här föreslagit, förklara: det är icke 
värdi att man gör något försök med att komma till något bättre, ty det 
är ju i alla fall omöjligt. För min del tror jag dock icke, att frågan 
ännu kommit i det stadium, att man bör öfvergifva allt hopp att få den 
ordnad. Jag vill således, oaktadt jag för egen del icke har något att 
klaga, likväl gerna, att åtgärder vidtagas för att i någon mån söka af
hjelpa de klagomål, som från flera ledamöter i Kammaren försports emot 
den här befintliga värme- och luftvexlingsapparaten. Jag har redan förut 
under denna diskussion omnämnt att orsaken, hvarföre Stats-Utskottet 
tillstyrkt ett bestämdt sätt för verkställande af förändring uti omförmälda 
apparat, varit den att man ansåg, det man nog länge och fruktlöst för
sökt åstadkomma luftvexling från rummets tak, och att det derföre vore 
skäl att. söka åstadkomma någon förbättring genom ventilationsapparatens 
ordnande under golfvet. När Herr Tranchell framställde sitt förslag, för
enade jag mig med honom, emedan jag ansåg detta förslag vara lämpligt; 
men jag fästade mig icke då vid slutorden i detsamma, nemligen att ga
ranti skulle lemnas för arbetets ändamålsenlighet och behöriga utförande.
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Detta synes mig innebära en bestämmelse, som är för hård ja nästan 
orimlig, hvarföre jag nu får förändra mitt yrkande derhän att Herr Tran- 
chells förslag må godkännas, med uteslutande dock af förenämnda slut
strof.

Om Stats-Utskottets förslag skulle godkännas, hvaruti stadgas ett 
visst sätt för förändringens genomförande, så skulle detta otvifvelaktigt 
vara en lättnad för Herrar Fullmäktige i Riksgälds-kontoret, enär derigenom 
allt ansvar för dem skulle undanrödjas. Jag vill dock ingalunda befria 
dem från detta ansvar, ty om de få ett sådant bundet vid sig skola de 
äfven sjelfva tänka på, huru arbetet på det förnuftigaste och bästa sättet 
skall verkställas. Skulle det nu inträffa, hvilket man sökt göra troligt, 
att, när frågan blir ställd till besvarande genom konkurrensen, upplysning 
erhålles, att det verkligen är omöjligt att åstadkomma en fullt ändamåls
enlig ventilationsapparat, då må Fullmäktige anmäla sådant, men icke kan 
man nu så att säga på rak arm afgöra om en förbättring i apparaten är 
möjlig eller ej.

Jag yrkar bifall till Herr Trancheils förslag efter vidtagande af den 
ändring i detsamma jag förut omförmält.

Herr Jöns Rundbäck: Bland de ventilationsapparater, som här
i denna Kammare begagnats, har ingen visat sig bättre än den nuvarande, 
och klagomålen emot denna apparat hafva äfven varit mindre denna riks
dag än tillförene; deruti instämmer jag med Herr Sjöberg. Orsaken hvar
före jag det oaktadt hvarken inom afdelningen eller vid Utskottets plenum 
velat motsätta mig det förslag, Utskottet nu framlagt, ligger deri, att jag 
hörde samtlige Utskottsledamöter från Första Kammaren med en mun 
försäkra, att Första Kammaren uti ifrågavarande afseende vore mycket 
sämre lottad, än vi äro, och att således en förändring utaf den i Första 
Kammaren befintliga ventilationsapparaten vore särdeles af nöden. Jag 
får nu emellertid till Kammarens bedömande framställa, huruvida det icke 
är bättre att experimentera på ett ställe än på två, och att således, då 
Första Kammarens behof af eu förändring visat sig större än vårt, först 
inom Första Kammaren tillämpa det uu af Stats-Utskottet föreslagna nya 
sättet i fråga om värme- och iuftvexlingsapparatens anbringande, och se
dermera, om metoden visat sig fördelaktig, använda densamma äfven här 
i Kammaren. Skulle deremot metoden i tillämpningen visa sig oanvändbar, 
så har man åtminstone den trösten, att man med densamma icke expe
rimenterat på mera än ett ställe, och att följaktligen kostnaderna blifvit hälf
ten mindre, än om man samtidigt anbringat apparaten i båda Kamrarne. Jag 
yrkar således bifall till Stats-Utskottets förslag med följande ändringar 
nemligen att ordet “Kamrarnes11 utbytes mot orden “Första Kamma
rens11 samt att det på sista raden i förslaget förekommande ordet 
"dessa11 förändras till “detta11; och anhåller jag om proposition på detta 
mitt yrkande.

Herr Leijer: Jag får erkänna, att jag icke förut närmare öfver-
tänkt, nu förevarande ämne, men, med anledning af åtskilliga yttranden 
under denna öfverläggning, anser jag mig skyldig att äfven deruti yttra några 
ord. Jag vill nemligen fästa uppmärksamhet på en omständighet, som är
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af stor vigt och hvilken ännu icke någon vidrört, och det är den omstän
digheten, att här icke allenast är fråga om, huru man skall ernå nödig 
värme i rummet, utan jemväl huru man skall åstadkomma en sådan varm 
lutt, i hvilken vi utan fara för vår helsa kunna existera som lefvande 
varelser, eller med ett ord respirabel luft. Det är lättare att åstadkomma 
värme än omsättning af luft. Jag ber att här få framdraga en vanlig 
fysiologisk lag. En menniska förbrukar omkring 1,000 kubikfot luft i tim
men för att kunna existera; man beräknar såsom ett minimum 500—600 
kubikfot utrymme för hvarje person i ett rum. Jag har nu här frågat 
mig för, men icke erhållit någon upplysning om, huru mycket luft detta 
rum innehåller, men efter eu ungefärlig kalkyl kan jag antaga att det 
icke rymmer mer än 80,000 högst 100,000 kubikfot luft och således är 
utrymmet härstädes icke tillräckligt för mer än omkring 150 å 200 per
soner. Då nu icke någon lärer kunna jäfva, att härinne stundom uppe
håller sig ett antal menniskor uppgående till emellan 300 och 400 stycken, 
så måste den bristande luften ersättas genom eu särdeles kraftig ven
tilation. Men, mine Iierrar! jag vill fästa uppmärksamhet på en annan 
fysikalisk lag. Man förkyler sig icke allenast i så kallad köld, det vill 
säga då termometern visar under fryspunkten, utan det går lika lätt att 
skaffa sig snufva och bröstvärk och dylikt i ganska varm luft i öfver 30 
graders värme, ty förkylning uppkommer icke af att man vistas i absolut 
kall luft, utan deraf att man under vistandet i varmare luft plötsligt be- 
röres af någon kallare luftström. Om man således här tänker sig, att 
man någon gång glömmer något för länge att ventilera och värmen deri
genom stiger till högt gradtal, samt man derefter för att godtgöra för
summelsen inkastar någon grad kallare luft än vanligt i rummet, så kän
nes naturligtvis ett ganska häftigt drag, som kan inverka menligt på de 
innevarandes helsa, oaktadt värmegraden fortfarande är ganska hög. Här 
har yttrats, att man för luftvexling skulle kunna öppna de öfre fönstren 
i salen. Men jag vill tillägga, att då qvarstadnar äfven all den förbrukade 
och till förnyad respiration odugliga luften. Friherre Fock har redan vi
sat, att om fönsterna öppnas, då samma temperatur råder ute som inne, 
så uppstår ingen luftvexling, utan tillståndet i rummet blir detsamma som 
förut. År det åter kallare ute än inne, eller tvärtom, så uppstår visser
ligen luftvexling, men i ena fallet, då det är kallare ute, så sänker sig 
all deu kalla luften ned på oss och den varma stiger uppåt taket, och 
är det varmare ute, så stadna!' all den lull' befintliga luften, såsom kal
lare, qvar nere vid golfvet, och följaktligen äfven alla de förskämda ga
serna, hvaraf följden blir, att luften blir ytterst ohelsosam.

Jag bär vant temligen vidlyftig i denna sak, blott för det man bättre 
må fatta riktigheten af hvad Grefve Sparre yttrat, nemligen att alla de kost
nader vi nedlägga på att söka eu möjlig förbättring i härvarande luft- 
vexlingsanstalter äro bortkastade penningar. Alla hittills gjorda försök i 
denna väg hafva ju visat sig mindre lyckliga, och deraf framgår, att det 
icke gagnar till något att försöka åstadkomma nöjaktig ventilation i ett 
rum, som är absolut för litet att kunna inrymma det antal personer, som 
der måste sammanträngas. Jag torde kanske böra tillägga, hvad dock 
Friherre Fock redan jemväl omnämnt, att det ifrågasatta sättet att ven
tilera medelst indrifvande af kall luft underifrån eller från golfvet är en
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absurditet, ty den inpressade luften staduar alltid qvar nere vid golfvet 
och vållar kyla om våra nedre extremiteter samt drifver blodet åt hufvu- 
det under det att ändock ingen luftvexling i de öfriga delarne af rummet 
uppkommer. Om ej förhoppning tinnes att snart få en annan lokal, skulle 
jag helst önska att man uti det af Herr Tranchell framlagda förslag in
flickade några ord i sådan syftning, att, jemte hvad deruti förekommer om 
planer och kostnadsförslag, äfven åt Fullmäktige uppdroges att utfärda 
offentlig uppmaning till afgifvande ai eu tillförlitlig beräkning öfver möj
ligheten att åstadkomma eu nöjaktig förändring i härvarande luftvexlings- 
apparat. Då kunde man hafva förhoppning om att erhålla eu kalkyl öf
ver det minimum af luft, som behöfves för de personer, som här skola vistas, 
och då finge man se, om en förändring till något bättre vore en möjlig
het. Jag yrkar bifall till Herr Tranchells förslag med det tillägg dertill, 
jag tagit mig friheten föreslå.

Herr Törnfelt: De förslag, som Herrar Tranchell, Leijer med flera
framlagt, synas mig innebära detsamma som att säga rent nej till alla 
förbättringar i här befintliga ventilationsapparat. Jag vidhåller mitt sed
nast framställda yrkande om bifall till Stats-Utskottets förslag med ute
slutande dock af orden ‘'under golfvet'1. Skulle detta mitt yrkande icke 
vinna bifall, så hoppas ocli ber jag att man åtminstone måtte vidtaga 
några åtgärder för att skydda mig och de närmast omkring mig sittande 
ledamöterna från det starka drag, som besvärar oss. Jag har blifvit lem- 
nad i sticket af mina medbroder i olyckan, enär de nu icke vilja yttra 
sm i frågan; men jag kan försäkra, att de vid andra tillfällen lika hög
ljudt som jag beklagat sig öfver det obehag, som ventilationsapparaten 
vållar dem.

llerr Tranchell: I följd af de anmärkningar, som Friherre Fock
och Grefve Posse emot mitt förslag framställt, anser jag mig böra för
ändra detsamma så till vida, att slutorden: "och för hvars ändamåls
enlighet och behöriga utförande fullständiga garantier lemnas," må der
ifrån uteslutas.

Herr Dahin: Då jag under alla riksdagar, sedan detta rum först
togs i besittning af Andra Kammaren, hatt min plats vid yttervägg, der 
luftströmmen är starkast, anser jag mig skyldig förklara, att under denua 
riksdag luftdraget jemförelsevis mot förut varit ganska drägligt, så att, 
om det icke blir värre, så hafva vi här på sidan icke något att klaga. 
Den lilla luftström, som ibland kännes, kommer förmodligen endast åt 
att apparaten skötes något ojemnt och kan således troligen i någon män 
förekom mas. Jag hemställer, huruvida vi icke för närvarande kunna åt- 
nöja oss med att öfverlemna till Herrar Fullmäktiges i Riksgälds-kontoret 
bedömande, om någon förbättrad ventilationsapparat möjligen kan åstad
kommas, och äfven åt dem uppdraga att bestämma om . sättet, huru ett 
dylikt arbete må kunna verkställas. Jag yrkar således bifall till det för
slag, Herr Tranchell i frågan framlagt.

Deri 9 Mnj.
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Grefve Sparre: Sedan jag, på grund af mitt enkla, sunda förstånd
iittalade min åsigt om omöjligheten att åstadkomma en nöjaktig luftvex
ling i ett rum, som, i likhet med detta, måste inrymma ett i förhållande 
till sin storlek alltför betydligt antal menniskor, så har en talare med 
mera insigt, genom anförande af fysikaliska region, till fullo ådagalagt 
sanningen af hvad jag yttrat. Vid detta förhållande frågar jag, hvartill 
det skall tjena att gorå oss till föremål för experimenter, då vi redan på 
förhand, och med tillämpning af hvad vetenskapen sagt oss, kunna inse, 
att vi aldrig kunna ernå ett tillfredsställande resultat i denna fråga. Jag 
upprepar hvad rlerr Dahm yttrat, att ehuru tillståndet med luftvexling^!! 
i Kammarens sessionsrum icke är tillfredsställande, det dock är bättre 
under denna riksdag än under de föregående. Att nu skrifva till Full
mäktige i Riksgälds-kontoret uti ämnet, anser jag alldeles icke tjena till 
något, helst eu af dessa här förklarat, hvad vi sjelfva kunna inse, att de 
icke kunna åstadkomma någon vidare förbättring i luftvexlingsanstalterna, 
och då för öfrigt denna diskussion enligt min tanke i allt fall otvifvel
aktigt innebär en uppmaning för Fullmäktige att taga saken i öfver
vägande. Det enda vi kunna göra är att bereda oss på hvad som förr 
eller sednare måste ske, nemligen att anskaffa åt denna Kammare ett 
annat sessionsrum; och icke böra vi nedlägga ytterligare kostnader, som 
nödvändigt måste blifva resultatlösa, på att försöka erhålla en ändamåls
enlig luftvexlingsapparat i ett rum, som på sin höjd kan inrymma 200 
personer, men hvarest det oaktadt nästan dubbla antalet menniskor måste 
sammanpackas.

Ilerr Granlund: I är äro klagomålen i detta hänseende icke en
fjerdedel mot i fjol; och då det blifvit upplyst af skickliga fackmän, att 
husets murar måste till en del rifvas, i händelse den föreslagna förän
dringen skulle företagas, tycker jag det icke vara skäl att företaga några 
vidare experimenter, åtminstone icke förr än man fått se om eu förbättring 
i detta hänseende kan åstadkommas i Första Kammaren.

Hvad den beklagansvärde talaren der borta i hörnet beträffar, anser 
jag, att man möjligen kan anbringa någon särskild inrättning till skydd 
för det af honom öfverklagade förhållandet, men icke bör detta föranleda 
förändring i det hela.

För min del yrkar jag emellertid afslag å Utskottets hemställan.

Öfverläggningen var slutad. Herr Talmannen upptog de olika yr
kanden, som blifvit gjorda, och framställde propositioner ej mindre på 
bifall till Utskottets hemställan än jemväl på hvart och ett af de förslag, 
som afgifvits af Herrar Törnfelt, Rundbäck, Tranckell och Leijer, samt 
slutligen äfven på afslag å Utskottets hemställan. Denna sistnämnda pro
position fann Herr Talmannen besvarad med öfvervägande ja, men då 
votering begärdes blef, med antagande af Herr Tranchells förslag till 
kontraproposition, följande voteringsproposition uppsatt, justerad och an
slagen :

Den, som afslår hvad Stats-Utskottet hemställt i dess utlåtande N:o 70,
röstar ja;

Riksd. Prof. 1871. 2 A/d. 4 Rand.
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Den det ej vill,
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röstar nej;
Vinner nej, bär Kammaren, med afslag å Utskottets hemställan, 

beslutit, att Fullmäktige i lliksgälds-kontoret skola få sig uppdraget att 
utfärda offentlig uppmaning till ingifvande af planer och kostnadsförslag 
öfver ändamålsenlig förändring af värme- och luftvexlingsanordningarne 
i Kamrarnes sessionsrum, äfvensom att, såvida väsendtlig förbättring der
igenom anses kunna vinnas, antaga och låta utföra den plan, Fullmäktige, 
med ledning af redan vunnen erfarenhet rörande olika systemer, må finna 
med den lindrigaste kostnad förena de största fördelarne.

Härefter företogs omröstningen och utföll densamma med 79 ja mot 
58 nej, i följd hvaraf Utskottets hemställan afslagits.

§ 5.

Föredrogos och biföllos Stats-Utskottets utlåtanden:
N:o 71, i anledning af Kongl. Maj:ts nådiga proposition i fråga om 

försäljning af ett postverket tillhörigt kolmagasin i staden Ystad; och
N:o 72, i anledning af Kongl. Maj:ts nådiga proposition, angående 

upplåtande till Skede socken af en jordrymd från länsmansbostället ett 
hälft mantal Ekekull Lillegården N:o 8, till skolhusplan och planterings- 
land för en folkskola

§ 6.

Vid föredragning af Lag-Utskottets utlåtande N:o 24, i anledning af 
Justitie-ombudsmannens framställning angående stads- och häradshäktenas 
förseende ej mindre med nödig vedbrand och sängkläder, än äfven med 
gångkläder för fångar, som sakna egen användbar beklädnad, blef berörda 
utlåtande bifallet; och lades till liandlingarne samma Utskotts betänkande 
N:o 25, i anledning af återremiss af Lag-Utskottets utlåtande N:o 19, 
rörande Kongl. Maj:t nådiga proposition om antagande af en förordning 
angående sparbanker.

§ 7.

Föredrogs Stats-Utskottets utlåtande N:o 78, i anledning af väckt 
motion, angående upphörande af hoveri- eller ar betsskyldigheten till kungs
gårdar och militieboställen i Christianstads och Malmöhus län.

Herr Johan Jönsson: Jag vet nog, att det icke tjenar till myc
ket att tala för eu motion, sedan den först och främst blifvit afstyrkt af 
Utskottet och dessutom Första Kammaren godkänt Utskottets utlåtande. 
Jag anser mig dock böra hembära Utskottet min tacksamhet för den full
ständiga utredning, det egnat frågan, ehuru jag icke kan godkänna det 
slut, hvartill Utskottet kommit.
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Utskottet har visserligen erinrat om den af förra Riksdagen aflåta 
skniyelse derom, att Rikets Ständers beslut om dagsverksskyldighetens 
allmänna upphörande måtte komma till tillämpning äfven beträffande in- 
nehafvarne af de så kallade hästhemmanen i Skåne. Men, såsom jag redan 
*“"yno,tion antydt, synes Riksdagen dervid icke hafva rätt uppfattat 
förhållandet med dessa hemman. De tillhöra nemligen ingalunda, på sätt 
Riksdagen antagit, eu särskild kategori, hvad arbetsskyldigheten beträffar 
utan hafva i detta hänseende fullkomligt samma egenskap som de öfriga • 
och derföre borde det hafva varit skäl att tillstyrka den af mig begärda 
sknfvelsen i ämnet.

Utskottet har i sin motivering åberopat en hop särskilda författningar 
Så erinrar Utskottet om 1809 och 1810 årens Riksdags i skrifvelse ut
talade önskan, att allmogens dagsverksskyldighet till de Kronan behållna 
kungsgårdar och kronohemman skulle upphöra att in natura utgöras, emot 
det att lösen erlades efter markegångspris. Vidare omnämner Utskottet 
skrivelser afVlen 30 December 1840 och den 5 Maj 1843 angående ut
redning af frågan om arbetsskyldigheten. Men dessa skrivelser synas icke 
hafva föranledt till annat resultat, än att Kongl. Maj:t den 18 April 1844 
förordnade, att förnyad lokalundersökning skulle företagas af Kammar
rådet Cassel, hvilket äfven skedde, hvarefter arbetsvärdet blifvit i pennin
gar uträknadt efter medelmarkegångspriset under de tio åren 1834—1843. 
Sedan Kongl. Maj:t härujipå latit ytterligare höra de arbetsskyldige i äm
net, förklarade sig dock endast egarne af de till Hillesholms kungsgård 
anslagna hemman, med undantag af trenne, villige att antaga det upp
gjorda förslaget. Alla de öfriga betackade sig derför; och man torde 
härutaf kunna sluta sig till, huru pass billigt detta förslag i sjelfva ver
ket var.

Vidare heter det i betänkandet, att vid 1859 och 1860 årens riksdag 
Rikets Ständer iugingo till Kongl. Maj:t med förnyad begäran om hoveri- 
och dagsverksskyldighetens upphörande mot en lämplig afgift; men detta 
ledde icke till ^ annat resultat, än att frågan förklarades icke vara till
räckligt utredd, och man hänvisades till det Casselska förslaget. Detta 
ar dock uppenbarligen alldeles för högt tilltaget, hvilket är ganska kitt 
att visa med ett exempel. Herrevadskloster är nu bortarrenderadt på 
20 år. Dit äro 16 å 17 hemman anslagna, och deribland något mer än 
ett nalft mantal, som eges af staten, men är arbetsskyldigt till arrenda- ' 
toren lika som de öfriga hemmanen. Arrendatoren har dock funnit sig 
icke vara 1 behof af arbetsskyldighetens fullgörande in natura utan liar 
aftalat med bönderna om ersättning derför med 70 R:dr om året. Der
emot uppskattade Kammarrådet Cassel för nära 30 år sedan denna skyl
dighet till 77 å 78 R:dr årligen. Och sålunda skulle, enligt hans förslag 
dessa fattiga bönder få betala till staten 17 Rall- 15 öre om året mera 
än till airendatoren, som likväl nödgas att söka taga den största inkomst 
af egendomen, han kan erhålla. Sådant är det Casselska förslaget; och 
man kan derför icke undra på, att det icke lyckats tillvinna sig Infall.

Jag skulle emellertid högeligen önska, att en fråga af sådant intresse, 
som denna är, måtte snarligen blifva löst; och jag tror det förslag, iag i 
sådant hänseende framställt, vara ganska lämpligt. Jag skulle velat föreslå 
stt klämmen i min motion måtte uppläsas, för att visa, det jag icke tänkt
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mig den ifrågavarande skyldighetens upphörande för alldeles intet, utan 
mot eu lämplig afgift; men då det icke lärer tjena till något att fram
ställa en begäran om proposition på bifall till mitt förslag, afstår jag der
ifrån, nöjande mig för detta år med den uppmärksamhet, Utskottet väl
villigt egnat saken.

Vidare anfördes ej. Utlåtandet bifölls.

§ 8.

Föredrogs och bifölls Stats-Utskottets memorial N:o 74. angående 
godtgörelse för upprättandet och utgifvandet från trycket af en förteck
ning öfver de tryckta riksdagshandlingarne.

§ 9.

Den 9 Maj.

Till bordläggning hade inkommit och blef nu anmäldt Sammansatta 
Banko- och Lag-Utskottets utlåtande N:o 2, i anledning ^ af väckta mo
tioner om ändringar i Kongl. Kungörelsen den 20 Maj 1864 angående en
skilda banker med rätt att utgifva egna banksedlar.

Kammaren beslöt, att såväl detta som de förut endast en gång bord
lagda ärendena skulle sättas främst till föredragning i nästa sammanträde.

§ io.
Enligt inlemnadt och uppläst läkarebetyg var Herr Winkrans af sjuk

dom hindrad att deltaga i riksdagsförhandlingarne.

Kammarens ledamöter åtskiljdes kl. '/2 8 e. in.

In fidem 
H. Husberg.


